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VII Walne Zgromadzenie Geodezyjnej Izby Gospodarczej,
Rynia, 8-9 paŸdziernika

Powoli, ale do przodu
Od redakcji: W momencie rozpoczynania Walnego Zgromadzenia na 124 cz³onków
GIG obecni byli przedstawiciele zaledwie 22 firm. Goœciem przedsiêbiorców geodezyj-
nych by³ prezes SGP Kazimierz Czarnecki, który dziêkuj¹c za zaproszenie podkreœli³
wspólne korzenie obu organizacji i koniecznoœæ wspó³pracy w kwestiach wa¿nych dla
polskiej geodezji, szczególnie w obliczu przyst¹pienia Polski do struktur europej-
skich. Sprawozdanie z dzia³alnoœci Rady i Biura GIG z³o¿y³ prezes GIG Marek Ziemak.
Dwóch cz³onków Rady: Aleksander Grad (w zwi¹zku z objêciem stanowiska wicemini-
stra zdrowia) oraz Wojciech Matela (w zwi¹zku z objêciem stanowiska dyrektora
Wydzia³u Geodezji i Gospodarki Nieruchomoœciami UW w Katowicach) zrezygnowa³o z
udzia³u w Radzie. Na nowych cz³onków Rady Izby Walne Zgromadzenie wybra³o
Zuzannê Strackiewicz ze Szczecina oraz Jerzego Szarka z Krakowa. Nowym wiceprze-
wodnicz¹cym Rady (w miejsce Wojciecha Mateli) zosta³ Zenon Kulesza z Czêstochowy.
Obszerne fragmenty sprawozdania z dzia³alnoœci GIG w okresie 10.10.1998-07.10.1999
oraz wnioski przyjête w wyniku dyskusji publikujemy poni¿ej.

nik, Zenon Marzec oraz sêdzia NSA Euge-
niusz Mzyk. W nadchodz¹cym sezonie pla-
nujemy organizacjê 4 nastêpnych szkoleñ.

Spotkania
z przedstawicielami GUGiK

■  w posiedzeniu Rady Izby 11 grudnia ub.r.
wzi¹³ udzia³ dyrektor generalny GUGiK Ta-
deusz Koœciuk. Tematem dyskusji by³y stan-
dardy techniczne w geodezji, czyli instruk-
cje. Dyrektor Koœciuk poinformowa³ nas,
¿e aktualizacja instrukcji przeprowadzona
bêdzie w drodze przetargów na ich opraco-
wanie, oraz okreœli³, ¿e proces ich opraco-
wania potrwa 7-9 miesiêcy. Niestety, nie
zosta³o to ca³kowicie zrealizowane. Na tym
samym posiedzeniu dyrektor Koœciuk prze-
kaza³ Izbie program wspó³pracy zagranicz-
nej w dziedzinie geodezji i kartografii na
lata 1999-2000 i zaproponowa³ nam udzia³
w kontaktach z organizacjami geodetów eu-
ropejskich (jest to realizowane).
■  w styczniu mia³o miejsce spotkanie
z Gra¿yn¹ Sko³bani¹, dyrektorem Departa-
mentu ds. Zasobu Geodezyjnego GUGiK.
Celem Izby by³o przedstawienie postulatu
naszych firm dotycz¹cego wymagania przez
oœrodki oraz ZUD-y map do celów projek-

Zgodnie ze statutem
Rada Geodezyjnej
Izby Gospodarczej
odbywa³a posiedze-
nia (jedno na kwar-
ta³) poœwiêcone rea-
lizacji uchwa³ Walne-

go Zgromadzenia, jak równie¿ sprawom
bie¿¹cym.
Od lutego Izba zatrudni³a Annê G³uszczyñ-
sk¹, absolwentkê Wydzia³u Prawa Uniwer-
sytetu Warszawskiego o specjalnoœci pra-
wo gospodarcze. Umo¿liwi³o to oferowa-

nie cz³onkom Izby pomocy prawnej w za-
kresie dzia³alnoœci gospodarczej, co by³o
przedtem postulowane.
Liczba firm zrzeszonych w Izbie wynosi
124. Izba jest ca³y czas cz³onkiem Krajo-
wej Izby Gospodarczej. Zenon Kulesza jest
cz³onkiem prezydium Krajowej Izby Gos-
podarczej i bierze z naszego ramienia ak-
tywny udzia³ w jej pracach.
Biuro Izby zorganizowa³o w roku 1999 trzy
szkolenia z zakresu opracowañ prawnych
(w Gdañsku, Jaros³awiu i Katowicach), któ-
re prowadzili eksperci Izby Bogdan Grzech-

Prezes GIG Marek Ziemak
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towych z co najmniej 30-metrowym ko³-
nierzem oraz wykonanym pomiarem aktu-
alizacyjnym (czy przynajmniej sprawdze-
niem aktualnoœci mapy przez firmê geode-
zyjn¹ w terenie). Dyrektor Sko³bania od-
nios³a siê ze zrozumieniem do tego proble-
mu i wystosowa³a odpowiednie pismo do
wojewódzkich inspektorów nadzoru zobo-
wi¹zuj¹ce ich do przypomnienia starostom
i oœrodkom o obowi¹zuj¹cych przepisach.
■  18 czerwca Rada Izby spotka³a siê
z G³ównym Geodet¹ Kraju Kazimierzem
Bujakowskim. Tematem spotkania by³ stan
rynku robót geodezyjnych po 5 miesi¹cach
wdra¿ania reformy. Cz³onkowie Rady Izby
przedstawili sytuacjê firm w ró¿nych regio-
nach Polski. Generalnie wszyscy ocenili j¹
jako znacznie gorsz¹ ni¿ przed rokiem. Pre-
zes Bujakowski stwierdzi³, ¿e rok 1999 bê-
dzie bardzo trudny, bo przejœciowy. GU-
GiK widzi ten problem i ze swojej strony
podj¹³ nastêpuj¹ce dzia³ania dla zmniejsze-
nia trudnoœci firm: szybko uruchomi³ swój
bud¿et w zakresie pomiarów podstawo-
wych, podpisuje porozumienia z marsza³-
kami w celu uruchomienia przetargów na
mapy topograficzne, zachêca starostów do
organizowania przetargów na prace dla ewi-
dencji gruntów poprzez dofinansowywanie
tych prac w 50% z bud¿etu GUGiK w wy-
sokoœci ok.13 mln z³.
Dzia³ania te mia³y przynieœæ rezultat
w II pó³roczu, po zakoñczeniu procesu we-
wnêtrznej organizacji starostw. Trzeba
przyznaæ, ¿e póŸno, bo od wrzeœnia, ale
liczba robót zlecanych przez starostwa
znacznie siê zwiêkszy³a. Jednoczeœnie Izba
zwróci³a uwagê G³ównego Geodety na zja-
wisko niew³aœciwego wykorzystywania
Funduszu Zasobu na cele nie zwi¹zane
z jego odnowieniem czy ulepszaniem, a na-
wet na cele nie geodezyjne.

Problem WBGiTR-ów
Zgodnie z uchwa³ami Walnych Zgroma-
dzeñ Izby Rada prowadzi³a politykê wyeli-
minowania wojewódzkich biur z wolnego
rynku robót geodezyjnych. Poniewa¿
wszystkie dotychczasowe rozmowy prowa-
dzone bezpoœrednio z biurami czy Mini-
sterstwem Rolnictwa nie da³y rezultatów,
Rada Izby wyst¹pi³a do Ministerstwa Fi-
nansów z postulatem likwidacji WBGiTR-
ów i zaniechania ich finansowania z bud¿e-
tu. Bezpoœredniego sukcesu nie odnieœli-
œmy, jednak wprowadzana w ¿ycie reforma
administracyjna pokaza³a, ¿e zasialiœmy
w¹tpliwoœæ w sens istnienia biur, np. wœród
samorz¹dów województw, czego dowodem
jest niepodjêcie do dzisiaj uchwa³ o powo-
³aniu biur w wiêkszoœci nowych woje-
wództw. Jednoczeœnie rozporz¹dzenie Mi-

nisterstwa Rolnictwa o dotacjach przedmio-
towych do prac urz¹dzeniowo-rolnych czy-
ni te dotacje (przynajmniej teoretycznie)
dostêpnymi dla wszystkich podmiotów. Ra-
da Izby zamierza w najbli¿szej przysz³oœci
wyst¹piæ do marsza³ków województw z pi-
smem przedstawiaj¹cym nasz pogl¹d na
sprawê dzia³alnoœci WBGiTR-ów.

Rozporz¹dzenie
o op³atach WODGiK

Nowe rozporz¹dzenie o op³atach wesz³o
w ¿ycie. Szybko wiele jego pozycji zaczê³o
budziæ w¹tpliwoœci, jak równie¿ byæ od-
miennie interpretowane przez ró¿ne oœrod-
ki. Izba otrzyma³a kilka listów opisuj¹cych
w¹tpliwoœci przedsiêbiorców. Opis niejed-
noznacznych pozycji przekazywaliœmy do
GUGiK, który poprzez bezpoœrednie odpo-
wiedzi b¹dŸ publikacje prasowe przekazy-
wa³ swoj¹ interpretacjê rozporz¹dzenia. Ma-
my te¿ obietnicê GUGiK przeprowadzenia
w IV kwartale wspólnej analizy cen i ewen-
tualnej nowelizacji rozporz¹dzenia.

Kataster
Miniony rok nie przyniós³ ¿adnych zmian
prawnych w tej bardzo interesuj¹cej geode-
tów sprawie. Oficjalnie organizacje rz¹do-
we, a szczególnie Ministerstwo Finansów,
forsuje projekt trzech katastrów: tzw. pra-
wnego (KW), fizycznego (ewidencja grun-
tów) oraz fiskalnego. Utworzono specjalny
zespó³ rz¹dowo-samorz¹dowy, który ma
wypracowaæ zasady wspó³dzia³ania tych ka-
tastrów.
Wniosek GIG o w³¹czenie do tego zespo³u
naszego przedstawiciela jako reprezentanta
samorz¹du gospodarczego pozostaje bez od-
powiedzi. Naszym postulatem minimum jest
uznanie istniej¹cej ewidencji gruntów za
podstawê katastru fizycznego oraz uzupe³-
nienie jej o wartoœæ katastraln¹ jako podsta-
wê wymiaru podatku katastralnego.

Dzia³alnoœæ opiniodawcza
W listopadzie ubieg³ego roku Izba zaopi-
niowa³a 7 projektów rozporz¹dzeñ przeka-
zanych nam przez GUGiK:
■  w sprawie trybu i zakresu dzia³ania Pañ-
stwowej Rady Geodezyjnej i Kartograficz-
nej;
■  w sprawie trybu i zakresu dzia³ania oraz
zasad wynagradzania Komisji Standaryza-
cji Nazw poza granicami Polski;
■  w sprawie szczegó³owych zasad i trybu
prowadzenia geodezyjnej ewidencji sieci
uzbrojenia terenu;
■  w sprawie rozgraniczania nieruchomoœci;
■  w sprawie okreœlenia rodzajów materia-
³ów stanowi¹cych pañstwowy zasób geo-
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dezyjny i kartograficzny, sposobu i trybu ich
gromadzenia i wy³¹czania z zasobu oraz
udostêpniania zasobu;
■  w sprawie sposobu, trybu i szczegó³o-
wych warunków nadawania uprawnieñ...;
■  w sprawie sposobu i trybu przeprowadza-
nia kontroli dzia³alnoœci geodezyjnej i kar-
tograficznej.
S¹ to rozporz¹dzenia dostosowuj¹ce dotych-
czasowe przepisy do nowej organizacji ad-
ministracji i nie wnosz¹ wiele nowego.
Izba nasza opiniowa³a dla Krajowej Izby
Gospodarczej nastêpuj¹ce projekty ustaw:
■  Ustawa o zamówieniach publicznych –
postulowaliœmy wy³¹czenie jednostek bu-
d¿etowych z mo¿liwoœci ubiegania siê o za-
mówienia publiczne (maj¹c na myœli
WBGiTR oraz oœrodki dokumentacji);
■  Ustawa o dzia³alnoœci gospodarczej –
projekt znacznie zmniejsza obszary dzia³al-
noœci objête koncesjami, licencjami czy ze-
zwoleniami; poparliœmy projekt – jest on
aktualnie dyskutowany w Sejmie;

Uchwa³a VII Walnego Zgromadzenia
Geodezyjnej Izby Gospodarczej

■  Ustawa o samorz¹dzie gospodarczym –
wci¹¿ trwaj¹ ogólne dyskusje nad mode-
lem samorz¹du gospodarczego w Polsce.
Zgodnie z uchwa³¹ Walnego Zgromadze-
nia Izba ca³y czas opowiada siê za mode-
lem z dobrowoln¹ przynale¿noœci¹ do izb
terytorialnych b¹dŸ bran¿owych, ca³kowi-
cie niezale¿nym od struktur publicznych;
■  Ustawa o spo³ecznych inspektorach
pracy – pomys³ lobby zwi¹zkowego
w Sejmie, który wzbudzi³ du¿e protesty
œrodowisk biznesu. GIG poprzez Krajo-
w¹ Izbê Gospodarcz¹ wyrazi³a sprzeciw
wobec ca³ego pomys³u i postuluje jego
wycofanie.
Aktualnie mamy do zaopiniowania:
■  Strategiê finansów publicznych i rozwo-
ju gospodarczego Polska 2000-2010 mini-
stra finansów Leszka Balcerowicza (czyli
reformê podatków);
■  System kszta³cenia geodetów na po-
ziomie œrednim i wy¿szym (we wspó³-
pracy z SGP).

Wspó³praca zagraniczna
W lutym GUGiK zorganizowa³ przyjazd do
Polski szefów organizacji geodetów upraw-
nionych z Unii Europejskiej, którzy opowie-
dzieli o biznesie geodezyjnym w Europie
i o jego ograniczeniach. Z ich wypowiedzi
jasno wynika, ¿e geodezja w Europie nie
podda³a siê procesom unifikacyjnym. Trak-
tat Rzymski pozostawia geodezjê w gestii
poszczególnych rz¹dów, nie wymuszaj¹c in-
tegracji. Obowi¹zuj¹ce w Unii przepisy
i ograniczenia licencyjne dotycz¹ jednak
g³ównie pomiarów katastralnych, pozosta-
wiaj¹c wolnemu rynkowi takie specjalnoœci,
jak pomiary in¿ynierskie, fotogrametria czy
opracowania numeryczne. Biznes geodezyj-
ny Europy jest zainteresowany rozszerze-
niem wolnego rynku na wszystkie pomiary
z pozostawieniem uprawnieñ zawodowych
na wysokim poziomie. Najbli¿sze spotkanie
CLGE ma siê odbyæ w Wiedniu 29-30 listo-
pada i jesteœmy na nie zaproszeni.

Wspó³praca bran¿owa
Izba i jej przedstawicielstwa regionalne
wspó³pracuj¹ ze Stowarzyszeniem Geode-
tów Polskich. W listopadzie 1998 r. nowo
wybrany przewodnicz¹cy SGP prof. Kazi-
mierz Czarnecki by³ goœciem Rady Izby.
Przedstawiciele GIG uczestniczyli w kon-
ferencjach naukowo-technicznych zorgani-
zowanych przez SGP w Nowym S¹czu, £o-
dzi i Kaliszu. Obserwacje z tych konferen-
cji wskazuj¹, ¿e ich uczestnikami s¹ g³ów-
nie urzêdnicy ró¿nych szczebli administra-
cji i oczywiœcie przedstawiaj¹ oni swoje
problemy. Udzia³ przedsiêbiorców jest bar-
dzo ma³y, co przek³ada siê na s³aby nacisk
na organy w³adzy w wielu sprawach.
Rada Izby podjê³a uchwa³ê o przyst¹pieniu
do Federacji Izb Budownictwa. Celem Fe-
deracji jest zmniejszanie barier dla inwe-
stycji budowlanych wszelkiego typu. Po-
niewa¿ inwestycje to podstawa prosperity
naszego zawodu, uznaliœmy za konieczny
nasz w niej udzia³. Wszystko, co promuje
budownictwo, promuje i geodezjê.

Podsumowanie
W najbli¿szym czasie Geodezyjna Izba Gos-
podarcza zamierza kontynuowaæ swoje za-
anga¿owanie w opracowanie ustaw wpro-
wadzaj¹cych kataster, nowy system poda-
tkowy, reguluj¹cych dzia³anie samorz¹du
gospodarczego oraz inne zagadnienia pra-
wne istotne dla dzia³alnoœci przedsiêbiorstw
geodezyjnych. Izba zamierza kontynuowaæ
wspó³pracê z Zwi¹zkiem Pracodawców
Firm Geodezyjnych oraz ze Stowarzysze-
niem Geodetów Polskich.

Marek Ziemak

Walne Zgromadzenie GIG wnosi o reali-
zacjê przez Radê GIG nastêpuj¹cych
wniosków:
1. Udzia³ w pracach przygotowawczych
powstania samorz¹du zawodowego – or-
ganizacji geodetów uprawnionych.
2. Utrzymywanie i rozwijanie kontaktów
z europejskimi organizacjami geodezyj-
nymi.
3. Wyst¹pienie do GUGiK o przyspiesze-
nie prac zwi¹zanych z modyfikacj¹ lub
wydawaniem nowych instrukcji technicz-
nych do wykonywania robót geodezyj-
nych.
4. Uczestnictwo w pracach GUGiK nad
nowelizacj¹ rozporz¹dzenia o op³atach
zwi¹zanych z prowadzeniem zasobu
geodezyjnego i kartograficznego.
5. Reprezentowanie stanowiska, ¿e
kszta³cenie geodetów powinno siê odby-
waæ wy³¹cznie na poziomie szkó³ wy¿-
szych.
6. Nawi¹zanie kontaktów ze wszystkimi
znanymi organizacjami zrzeszaj¹cymi
geodetów w celu rozwi¹zywania proble-
mów nurtuj¹cych œrodowisko.
7. Aktywizacja promocji Izby w œrodowi-
sku geodezyjnym dla pozyskiwania no-
wych cz³onków.
8. Monitorowanie poprawnoœci wydatko-

wania œrodków z funduszu gospodarki
zasobem przez starostwa.
9. Wnioskowanie do odpowiednich insty-
tucji o realizacjê art. 73 ustawy „Przepisy
wprowadzaj¹ce ustawy reformuj¹ce ad-
ministracjê publiczn¹” z 13 paŸdziernika
1998 r. (DzU nr 133).
10. Wyjaœnienie koncepcji certyfikatu GU-
GiK dla firm geodezyjnych i zajêcie sta-
nowiska przez Radê w tej sprawie.
11. Wyst¹pienie do GUGiK o sprecyzo-
wanie i zaostrzenie kryteriów oceny wnio-
sków o nadanie uprawnieñ zawodowych.
12. Wyjaœnienie wniosku pisemnego z³o-
¿onego przez cz³onka GIG w sprawie z³a-
mania przepisów ustawy o zamówieniach
publicznych przez wojewodê kujawsko-
-pomorskiego.
13. Wyjaœnienie zgodnoœci z prawem
ustanowienia przez Starostwo Powiato-
we w Brzegu oraz inne starostwa powia-
towe w województwie opolskim wy³¹cz-
noœci na wykonywanie wypisów i wyry-
sów z operatu ewidencji gruntów i budyn-
ków.

Komisja Wnioskowa w sk³adzie:
Roman Kasprzak,

Marek Strackiewicz, Jan Mirek
Rynia, 8 paŸdziernika 1999 r.
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